「兩次全球化浪潮中的高等教育國際化:1880-1914 及 1990 迄今」 國際學術研討會

International Conference

Internationalization of Higher Education During Two Waves of Globalization: 1880-1914 and 1990-Present

主辦單位:中央研究院歷史語言研究所

Organizer: Institute of History and Philology, Academia Sinica

贊助單位:哈佛燕京學社

Sponsor: Harvard-Yenching Institute

場地:中央研究院歷史語言研究所 文物陳列館五樓小圖書室

Venue: 5F Little Conference Room, Museum Building, IHP, Academia Sinica 日期: 2023年3月30日(四)08:30-18:00、31日(五)09:00-12:30

Date: March 30th (Thu.), 8:30 a.m. - 6:00 p.m.; 31st (Fri.), 9:00 a.m. - 1:00 p.m., 2023

會議以英文進行。報名請洽王先生: r10123001@ntu.edu.tw

The conference will be conducted in English. Registration is required prior to the event.

Contact: Mr. Wang, r10123001@ntu.edu.tw

國際化已成為全球學術機構及大學院校的當務之急。他們以招收國際師生、簽署交流計劃、組織國際會議及合作等方式,鼓勵並支持國際化。在國際化方面的績效,會受到政府教育部門或世界大學排名所評估。然而,這並不是史上頭一遭。事實上,中世紀初期的大學,就已經胸懷國際主義的理想。但自 1990 年代迄今的這一波全球化浪潮,以及上一波浪潮(1880-1914),卻帶來了與以往截然不同的現象。舉例而言,1880-1914 年的全球化,將五大洲的學者及學生帶到了歐洲。而晚近的這一波全球化,則將國際學生的數量推至為數百萬的高峰,同時也將大量學生引向所謂的「南方世界」(Global South)。

本次會議是對歷史上高等教育的國際化,尤其是 1880-1914 以及 1990 至今的兩次全球化浪潮期間的比較考察。本次會議將從多個角度處理國際化議題:包括研究、課程、學者及學生流動、研究生培訓,以及國際會議等。討論範圍會涵蓋世界所有主要地區:包括歐洲、美國、俄羅斯、中東、拉丁美洲、印度,以及東亞(中國、韓國、日本及臺灣)。

Internationalization has become an imperative for academics and universities world-wide. They are encouraged and supported to internationalize: recruiting international faculty and students, signing exchange programs, organizing international conferences and collaborations, etc. They are evaluated by their ministries of education, or world university rankings, for their work on internationalization. This is not the first time universities do that. In fact universities started with an ideal of internationalism from the outset in the Middle Ages. But this wave of globalization, and the previous wave in 1880-1914, have brought about phenomena that are distinct from earlier ages. The globalization of 1880-1914 brought scholars and students from five continents to Europe, for example. The latest wave of globalization pushes the number of international students into the millions, and brings a significant number of students to the so-called Global South.

This conference is a comparative examination on the internationalization of higher education in history, especially during the two waves of globalization in 1880-1914 and 1990-present. It will approach internationalization from a variety of angles: research, curriculum, flows of scholars and students, graduate training, international conventions etc. It will cover all major areas of the world: Europe, the United States, Russia, the Middle East, Latin America, India, and East Asia (including China, and Korea, Japan and Taiwan).

議程 Agenda

3月30日(四) March 30, 2023

開場致詞	8:30-8:45	Kevin Chang			
Opening					
第一場	8:45-9:30	Kasper Risbjerg	The Portraits of Hermann von Holst: The		
Session 1		Eskildsen	Image of the German Scholar in North		
Chair:			America		
Albert Wu	9:30-10:15	Tamson Pietsch	The Floating University: The first overseas		
			study abroad trips		
中場休息 Coffee break. 10:15-10:30					
第二場	10:30-11:15	Bixiao He	High-Speed 'Mobility':		
Session 2			Institutional changes at major universities in		
Chair:			China		
Shang-Jen	11:15-12:00	Hyungji Park	Liberal Arts and the Internationalization of		
Li			Asian Universities		

午餐 Lunch

第三場	2:15-3:00	Kevin Chang	Internationalization in Euro-America and East		
Session 3			Asia: 1890-1940		
Chair:	3:00-3:45	Daniele Cantini	Internationalization in Arab Higher Education -		
Wendy Fu			historical and contemporary perspectives from		
			Egypt and Lebanon		
中場休息 Coffee break 3:45-4:15					
第四場	4:15-5:00	Bateer Chen	The Transformation and Upgrading of Higher		
Session 4			Education Internationalization in China under		
Charles Lee			the Background of "the Belt and		
			Road Initiative"		
	5:00-5:45	Oleg Morozov	Between Bologna Internationalization and		
			Putin's Autocracy: Russian State Universities		
			before and after the Invasion of Ukraine		

會後晚宴 Conference dinner

3月31日 (五) March 31, 2023

第五場 Session 5 主持人: 吳易叡	9:00-9:45	Ana Alfonso- Goldfarb, Marcia Ferraz, and Silvia Waisse	Setting the Stage for International Success: unique patterns of graduate education and research funding in Brazil			
	9:45-11:45	Surja Datta	Negotiating the Idea of a University: Promoting research within a colonial context, Calcutta University 1880-1930			
綜合討論 General Discussion 11:45-12:15						

午餐 Lunch

與會學者名單(以字母排序):

Albert Wu(吳孟軒), Associate Research Fellow, Institute of History and Philology, Academia Sinica, Taiwan

Ana Alfonso-Goldfarb, Professor, Centre Simão Mathias for Studies in the History of Science, Pontifical Catholic University of Sao Paulo, Brazil

Bateer Chen (陳巴特爾), Professor, Higher Education Research Institute, Nankai University, China

Bixiao He (賀碧霄), Associate Professor, Sichuan University, China; Visiting Scholar at Harvard-Yenching Institute, USA

Charles Lee (李峙皞), Assistant Research Fellow, Institute of History and Philology, Academia Sinica, Taiwan

Daniele Cantini, Senior Research Fellow & Academic coordinator, Graduate School and Research Cluster "Society and Culture in Motion", Martin Luther University of Halle-Wittenberg, Germany Harry Wu(吳易叡), Associate Professor, Cross College Elite Program, National Cheng Kung University, Taiwan

Hyungji Park (朴炯智), Professor, Department of English, Yonsei University, South Korea Kasper Risbjerg Eskildsen, Associate Professor, Department of Communication and Arts, Roskilde University, Denmark

Kevin Chang (張谷銘), Associate Research Fellow, Institute of History and Philology, Academia Sinica, Taiwan

Marcia H. M. Ferraz, Professor, Centre Simão Mathias for Studies in the History of Science, Pontifical Catholic University of Sao Paulo, Brazil

Oleg Morozov, Senior Lecturer, Higher School of Economics, Moscow, Russia; Visiting Scholar, Collaborative Research Center 923, University of Tübingen, Germany

Shang-Jen Li (李尚仁), Research Fellow, Institute of History and Philology, Academia Sinica, Taiwan

Silvia Waisse, Professor, Graduate Program in the History of Science, Pontifical Catholic University of Sao Paulo, Brazil

Surja Datta, Senior Lecturer, Oxford Brookes University, UK

Tamson Pietsch, Associate Professor in Social and Political Science, University of Technology, Sydney, Australia

Wendy Fu(傅家倩), Associate Research Fellow, Institute of Modern History, Academia Sinica, Taiwan